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Bestuursvoorstel  
 

 
 

Voorstelnummer: 2019-002 Houten, 8 oktober 2019 

 

 

Onderwerp: 

 

Rekenkamercommissieonderzoek Communicatiebeleid 

 

Beslispunten:  

 

1) Kennis te nemen van de resultaten van het onderzoek van de 

rekenkamercommissie met betrekking tot het communicatiebeleid bij HDSR. 

 

2) In te stemmen met de aanbevelingen van het rapport. 

 

Samenvatting:  

 

 HDSR heeft het in het vorige coalitieakkoord (2015-2019) het vergroten van waterbewustzijn 

en waterbeleving als doel gesteld voor de communicatie. Deze begrippen zijn echter niet 

gedefinieerd. Het bevorderen van deze begrippen is niet verankerd in beleid.  

 Er is sprake van een overkoepelende visie op communicatie, namelijk laat zien wat je doet 

op de plek waar je het doet. Het feit dat deze visie echter niet verankerd is in geschreven 

beleid maakt het ook kwetsbaar. Zonder beleid is het lastig om focus aan te brengen.  

 Het algemene beeld dat externen hebben van HDSR is positief.  

 HDSR zet sterk in op projectmatige communicatie. Deze communicatie wordt hoog 
gewaardeerd door de overige doelgroepen, maar inwoners geven aan dat er nog meer 
aandacht voor mag zijn.  

 Zowel het Dagelijks Bestuur als het Algemeen Bestuur hebben geen heldere kaders gesteld 

voor communicatie. Dit maakt het invullen van de controlerende rol door het Algemeen 

Bestuur ook lastig. Het Algemeen Bestuur heeft het gevoel op afstand te staan op het gebied 

van communicatie.  

 

Aanbevelingen:  

 

Op basis van de bevindingen en de conclusies is er een aantal concrete tips en 

aanbevelingen geformuleerd voor het dagelijks en het algemeen bestuur. 

 

Aanbevelingen voor het Dagelijks Bestuur 

1. Stel gezamenlijk met het Algemeen Bestuur een communicatievisie op schrift vast.  
2. Stel het communicatiebeleid op hoofdlijnen op schrift en neem daarin op op welke wijze en 

op welke momenten geëvalueerd gaat worden en welke rol het Algemeen Bestuur daarin 

speelt. 

3. Voorzie in de behoefte aan structurele communicatie richting natuurbeheerders en bedrijven.  

4. Investeer in de communicatie richting inwoners.  

5. Informeer het Algemeen Bestuur jaarlijks over de voortgang van de implementatie van de 

aanbevelingen van dit onderzoek. 

 

Aanbevelingen voor het Algemeen Bestuur  

6. Stel gezamenlijk met het Dagelijks Bestuur een communicatievisie op schrift vast.  

7. Vul de kaderstellende rol actief in. Verzoek het Dagelijks Bestuur om communicatiebeleid op 

hoofdlijnen op schrift te stellen en daarin op te nemen op welke wijze en welke momenten 

geëvalueerd gaat worden en welke rol het Algemeen Bestuur daarin speelt. 
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Aanleiding: 

 

Waterbewustzijn en waterbeleving staan al enige jaren hoog in het vaandel van 

HDSR. Bewoners, bedrijven en instellingen in het werkgebied van het waterschap 

HDSR lijken zich echter nog steeds onvoldoende bewust van de invloed van water op 

hun leefomgeving en hoe men bijvoorbeeld zelf een bijdrage kan leveren aan het 

waterbeheer. 

 

Doel van dit voorstel: 

 
De rekenkamercommissie van HDSR wil door middel van dit onderzoek inzicht verkrijgen in de 
mate waarin het communicatiebeleid van HDSR doeltreffend is, waar het gaat om het vergroten 
van het waterbewustzijn en waterbeleving bij bewoners, bedrijven en instellingen in het 
werkgebied. 

 

Participatie: 

 

Het Dagelijks Bestuur heeft op 1 oktober 2019 een reactie gegeven op het rapport. 

Deze reactie luidt als volgt: 

 

Geachte leden van de rekenkamercommissie,  

 

Hieronder treft u puntsgewijs de bestuurlijke react ie aan van het college op het rapport 

'onderzoek communicatiebeleid' zoals recentelijk door u is aangeboden.  

 

1. Allereerst is het college verheugd te kunnen constateren dat er op het gebied van 

communicatie en andere interactie met de doelgroepen veel positieve punten door u worden 

gemeld. Er worden door de doelgroepen enkele wensen uitgesproken waarvan we gaan 

bezien of die te realiseren zijn. We zullen in meer algemene zin op het rapport reageren en 

waar mogelijk aanbevelingen zo mogel¡jk meenemen in de verdere uitvoering van onze 

communicatie activiteiten.  

 

2. Het is een bewuste keuze om niet vanuit het brede begrip waterbewustzijn onze 

communicatie in te richten. We doen dit meer doelgroep- en projectgericht. Dat komt op een 

goede manier tot uíting in het rapport. 

 

Waterbewustzijn is een lastig begrip, wat is het precies en welke activiteiten kan je 

ontplooien om dit waterbewustzijn bij inwoners van ons gebied te verhogen. Eén 

van de aanbevelingen is het verder inzetten op campagnematige activiteiten. Hier 

gaat echter een dilemma spelen, immers door middel van de inzet van 

campagneachtige communicatie-activiteiten zou een verhoging van het 

waterbewustzijn tot stand kunnen worden gebracht. Echter 

communicatiecampagnes zijn kostbaar en door de vluchtige aard moeten deze 

regelmatig worden herhaald. De vraag is dan ook wat een op deze wijze verhoogd 

waterbewustzijn ons als waterschap daarna oplevert, wat is de concrete 

meerwaarde ervan in verhouding tot het nut-offer principe. Daarnaast is het effect 

van campagnes soms twijfelachtig, zo is er bijvoorbeeld geen relatie te zien tussen 

de uitgaven van een individueel waterschap bij de waterschapsverkiezingen en de 

opkomst. De vraag die bij het college ook leeft is of de door de respondenten 

aangeven campagneactiviteiten spontaan door de respondenten zelf is genoemd of 

dat dit vraag-gebaseerd was. lmmers zijn mensen sneller bereid om iets te willen 

als het ze wordt voorgelegd dan dat er een duidelijke behoefte is.  

 

De inzet van huis-aan-huis bladen is een aantal jaren geleden op effectiviteit 

onderzocht. Het bleek dat de inzet van dit communicatiemiddel relatief duur is en 

ook weinig effectief is en daarom is de inzet dan ook gestaakt.  
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De subsidieregeling Blauwe Bewonersinitiatieven is voor mensen veel tastbaarder 

en maakt mensen intrinsiek bewuster omdat het rechtstreeks hun leefomgeving 

raakt. Deze regeling subsidieert namelijk projecten in de eigen omgeving en juist 

door de concreetheid ervan draagt het bij aan het vergroten van het 

waterbewustzijn en duurzaam waterbeheer in het beheergebied van De Stichtse 

Rijnlanden. 

 

Daarnaast ontvangen onze inwoners bijvoorbeeld bij de belastingaanslag niet 

alleen een bijsluiter met belastingtechnische informatie, maar tevens een helder 

overzicht over waar het waterschap het belastinggeld aan uitgeeft, met 

voorbeelden in het hele beheergebied. En als we werken aan een langdurige 

vernieuwing van de rioolwaterzuiveringsinstallatie in de stad Utrecht, zorgen we 

ervoor dat de bewoners van de wijken er omheen weten wat er speelt en waarom 

die vernieuwing en verbetering nodig is. Als er in een gebied een informatiemarkt 

is, bijvoorbeeld bij een oogstfeest in het Kromme Rijngebied, dan zorgen we ervoor 

dat er dan informatie is van het waterschap over belangrijke projecten in dat 

gebied, zoals de versterking van de dijk langs de Nederrijn en de Lek. ln het 

coalitieakkoord, dat in mei 2019 tot stand is gekomen, komt het jubileumjaar 2022 

(900 jaar georganiseerd waterbeheer in ons gebied) aan de orde als belangrijke 

drager van activiteiten die weer bijdragen aan het bewust leven met water en 

hiervoor wordt ook een communicatieplan opgesteld. Dit zijn allemaal concrete 

voorbeelden van hoe De Stichtse Rijnlanden probeert om juist de bij inwoners vaak 

vragen oproepende -'natuurlijke contactmomenten' te gebruiken om voor deze 

inwoners, via hun concrete informatiebehoefte van dat moment, ook het grotere 

plaatje rond waterbeheer te schetsen. Onze ervaring is dat dit beter werkt dan 

algemene - vaak aanbod gedreven - bewustwordingscampagnes. 

 

Overigens blijkt dat actuele situaties zoals de droogte van de afgelopen jaren en 

het duiden van de maatregelen die wij daarom nemen de meest effectieve bijdrage 

leveren aan het waterbewustzijn. Dit werd ook bevestigd door recent onderzoek 

van de Unie van Waterschappen naar aanleiding van de droogte van vorig jaar. 

 

3. Er wordt aanbevolen een nieuwsbrief te ontwikkelen voor natuurbeheerders. Op zich is deze 

gedachte sympathiek en simpel uit te voeren. Echter de hoeveelheid specifiek nieuws voor 

deze doelgroep is jaarlijks zeer beperkt. Wel gaf deze doelgroep aan behoefte te hebben aan 

meer informatie over meer belangrijke grotere ontwikkelingen bij het waterschap. De 

bestaande algemene elektronische nieuwsbrief is daar een zeer geschikt middel voor en we 

zullen deze dan ook onder de aandacht brengen van deze doelgroep.  

 

4. ln het rapport wordt aangegeven dat een uitgebreid uitgeschreven communicatiebeleid in 

deze tijd niet zinvol meer is. Graag bespreken we met het Algemeen bestuur hoe het een 

communicatíebeleíd op hoofdlijnen ziet en hoe we dat zinvol kunnen evalueren. 

 

5. Het college bevreemdt het dat er in het rapport relatief veel aandacht wordt besteed aan het 

beperken van het gebruik van drinkwater (zie bijvoorbeeld de figuren 6, I en g). lmmers, als 

waterschap staan wij voor drinkwater niet als eerste aan de lat. Daarnaast willen wij het bij 

velen levende misverstand, dat waterschappen voor het drinkwater zorgen, ook niet nog 

meer leven inblazen. Uiteraard ondersteunen wij initiatieven van drinkwaterbedrijven om het 

gebruik van water uit de kraan te minderen, zoals onlangs nog met Vitens; wij hebben echter 

geen gerichte communicatie-activiteiten om inwoners op te roepen hun gebruik van 

drinkwater te minderen. Daarentegen krijgen onderwerpen als waterveiligheid of 

gevolgen van klimaatverandering voor het waterbeheer, zaken die wél tot de core -

business van waterschappen behoren, in het rapport nauwelijks aandacht.  

 

Het is zinvol dat het rapport het in punt 2 geschetste dilemma,' is de inzet van 

campagnematige communicatie effectief', inzichtelijk heeft gemaakt. Het algemeen 

bestuur heeft zo een goede mogelijkheid om zich over dit punt te buigen.  
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Wij hopen u hiermee van onze kant voldoende informatie te hebben gegeven voor 

uw definitieve rapportage over dit onderwerp.  

 

Nawoord van de Rekenkamercommissie: 

 

De rekenkamercommissie (rkc) heeft kennisgenomen van de reactie van het Dagelijks 

Bestuur en zegt het daarvoor dank.  

 

- Hoewel in zijn algemeenheid het Dagelijks Bestuur wat terughoudend lijkt (¨We 

zullen …...waar mogelijk aanbevelingen zo mogelijk meenemen in de verdere 

uitvoering van onze communicatie activiteiten¨), stelt de rekenkamercommissie vast 

dat de reactie op onderdelen vervolgens wel degelijk aangrijpingspunten  bevat om 

samen met het Algemeen Bestuur inhoud te geven aan de gedane aanbevelingen.  

 

- De rekenkamercommissie vindt de gemaakte keuze om niet meer te werken met 

uitgebreide beleidsstukken op dit terrein inderdaad verdedigbaar; voor de goede 

orde zij ook op deze plaats echter vermeld dat de rekenkamercommissie het op 

schrift stellen van een visie en van het beleid op dit vlak wel degelijk aanbeveelt.  

 

- Het Dagelijks Bestuur spreekt zijn bevreemding uit over de aandacht die in het 

rapport wordt besteed aan drinkwater. De rekenkamercommissie is er uiteraard van 

op de hoogte dat drinkwater geen kerntaak is van het waterschap. De (in omvang 

beperkte) opmerkingen over drinkwater in het rapport vinden hun basis in het 

indertijd gedane Citizens-panel-onderzoek, waarvan dit onderzoek vervolgens 

gebruik heeft gemaakt en zijn door de onderzoekers voor de volledigheid in het 

rapport opgenomen. 

Voor de goede orde zij hier vermeld dat de rekenkamercommissie daarom dit 

aspect verder niet heeft opgepakt bij het formuleren van haar conclusies en 

aanbevelingen.  

 

Wij hopen op een vruchtbare discussie over het onderwerp Communicatie in uw 

commissievergadering.  

 

Communicatie: 

 

Het Rkc-rapport wordt op de website van het Hoogheemraadschap De Stichtse 

Rijnlanden geplaatst.  

 

Financiën: 

 

n.v.t. 

 

 

Houten, 8 oktober 2019 

  
Wijnand van de Giessen 

Voorzitter Rkc HDSR  

Koos Kappert 

Secretaris Rkc HDSR 
 

 

Bijlagen bij dit bestuursvoorstel: 

 

1. Eindrapport onderzoek communicatiebeleid – versie 29 augustus 2019 

2. HDSR Infographic onderzoek communicatiebeleid  
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Bestuursbesluit 
 

 
 

Voorstelnummer: 2019-002 

 

Het Algemeen Bestuur van het Hoogheemraadschap De Stichtse Rijnlanden heeft het 

bestuursvoorstel d.d. 8 oktober 2018 nr. 2019-002 gelezen en besluit: 

 

1) Kennis te nemen van de resultaten van het onderzoek van de rekenkamercommissie 

met betrekking tot het communicatiebeleid bij HDSR. 

2) In te stemmen met de aanbevelingen van het rapport, zoals genoemd in het 

bestuursvoorstel 2019-002 

 

 

Dit is besloten in de openbare vergadering van het Algemeen Bestuur op 20 november 

2019. 

 

Het Algemeen Bestuur van het Hoogheemraadschap De Stichtse Rijnlanden, 

 

 

J.C.H. Haan 

Voorzitter 

J. Goedhart 

Secretaris 
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rekenkamercommissie
voorjaar 2019 
door Necker van Naem 

Het bevorderen van 
waterbewustzijn 
en waterbeleving 
is een belangrijke 
ambitie in het 
coalitieakkoord, maar 
staat niet centraal in de 
communicatiepraktijk.

Er is gesproken met de 
dijkgraaf en ambtenaren, 
bedrijven, agrariërs en 
natuurbeheerders. Er is 
geen communicatiebeleid 
op schrift vastgelegd. 
Communicatie krijgt 
vorm in de praktijk en is 
projectgericht.

71% van de inwoners vindt 
dat HDSR meer moet 
investeren in publieks-
campagne om mensen 
bewuster te laten omgaan 
met water.

72% van de inwoners 
vindt dat HDSR inwoners 
meer moet betrekken bij 
waterschapsprojecten in 
hun omgeving.

Stel een communicatievisie vast. 
Spreek af welke rol het Algemeen Bestuur gaat spelen op het 
onderwerp communicatie.

Stel het communicatiebeleid op 
hoofdlijnen vast.
Maak daarbij afspraken over de verantwoordings- en evaluatie-momenten.

Communiceer meer structureel richting 
natuurbeheerders en bedrijven.
Dit gebeurt al bij agrariërs via een nieuwsbrief, de behoefte hieraan leeft 
ook bij de natuurbeheerders en bedrijven. 

Investeer in de communicatie richting inwoners.
Inwoners hebben de behoefte aan meer communicatie over projecten, 
maar ook aan structurele communicatie.

Document
analyse

Interviews & 
groeps- 
gesprekken

Data-analyse 
o.b.v. enquêtes

Onderzoek 
communicatiebeleid
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• In de communicatie ligt de focus op ‘waterbewustzijn’ en ‘waterbeleving’, maar deze 
worden onvoldoende uitgewerkt in beleid.

• De communicatievisie is helder: ‘laat zien wat je doet op de plek waar je het doet’. 
Dat de visie niet is verankerd in beleid is kwetsbaar.

• Externen hebben over het algemeen een positief beeld van HDSR.
• Projectcommunicatie is belangrijk! Externe partijen waarderen dit zeer, maar 

inwoners zien ruimte voor nog meer aandacht voor projecten.
• Het ontbreekt aan bestuurlijke kaders voor communicatie. Dit maakt controle en 

toezicht door het AB lastig.

71%

72%

Conclusies

nieuwsbrief

Aanbevelingen


